### التفكير

#### مقدمة:

يُعد التفكير إحدى العمليات المعرفية الأساسية التي تميز الإنسان، حيث يتيح له حل المشكلات، واتخاذ القرارات، وبناء المفاهيم. يعتمد التفكير على مجموعة من العمليات العقلية مثل الاستدلال المنطقي، وتكوين المفاهيم، واتخاذ القرار، التي تؤثر جميعها على السلوك البشري والقدرة على التكيف مع البيئة. تهدف هذه المحاضرة إلى استعراض هذه العمليات ودورها في الأداء المعرفي والعقلاني.

## أولًا: التفكير

## -1 تعريف التفكير:

التفكير هو عملية عقلية معقدة تتضمن معالجة المعلومات، وتحليل البيانات، واستخدام الخبرات السابقة لحل المشكلات واتخاذ القرارات

# -2أنواع التفكير:

- القدرة على تحليل المعلومات وتقييمها للوصول إلى استنتاجات منطقية :التفكير النقدى
  - ايجاد حلول وأفكار جديدة لمشكلات معقدة :التفكير الإبداعي •
  - استخدام القواعد العامة لاستتاج حالات خاصة :التفكير الاستتاجي
  - الاعتماد على أمثلة محددة للوصول إلى تعميمات أوسع :التفكير الاستقرائي •

# ثانيًا: تكوين المفهوم

# . 1تعريف تكوين المفهوم:

تكوين المفهوم هو العملية العقلية التي يتم من خلالها تصنيف المعلومات في فئات ذات خصائص . مشتركة، مما يساعد في تنظيم المعرفة وتسهيل التعلم

# -2 مراحل تكوين المفاهيم:

- التجريد :تحديد الصفات المشتركة بين مجموعة من الأشياء أو الظواهر.
- التمييز: القدرة على التفريق بين المفاهيم المتشابهة بناءً على اختلافاتها الجوهرية.
  - التعميم: استخدام المفهوم في سياقات جديدة بناءً على الخصائص المشتركة.

# 3-العوامل المؤثرة في تكوين المفاهيم:

- الخبرات الشخصية والتعلم.
- التأثيرات الثقافية والاجتماعية.
  - التطور المعرفي للفرد.

# ثالثًا: المنطق

# 1-تعريف المنطق:

المنطق هو نظام القواعد التي تحدد صحة أو خطأ الاستنتاجات بناءً على المبادئ العقلانية.

# 2- أنواع المنطق:

- المنطق الصوري (الشكلي: (يعتمد على القواعد الثابتة للاستدلال، مثل القضايا المنطقية والبراهين.
- المنطق غير الصوري :يشمل التفكير العامي والتفكير الحدسي المستخدم في الحياة اليومية.

# -3 .أهمية المنطق في التفكير:

- يساعد على تحليل القضايا بموضوعية.
- يعزز القدرة على حل المشكلات المعقدة.
- يقلل من الوقوع في المغالطات المنطقية.

# رابعًا: اتخاذ القرار

# . 1تعريف اتخاذ القرار:

اتخاذ القرار هو عملية اختيار بين عدة بدائل بناءً على تحليل المعلومات المتاحة والتوقعات المستقبلية.

# .2مراحل اتخاذ القرار:

- تحديد المشكلة :فهم الموقف وتحديد الأهداف.
- جمع المعلومات :البحث عن البيانات اللازمة لدعم القرار.
- تحليل البدائل: تقييم الخيارات المتاحة بناءً على معايير محددة.
  - اتخاذ القرار: اختيار البديل الأفضل.
  - تنفيذ القرار وتقييم النتائج :تطبيق القرار وقياس فاعليته.

# . 3 العوامل المؤثرة في اتخاذ القرار:

- العوامل العاطفية والانفعالية.
  - الخبرات السابقة.
- السياق الاجتماعي والثقافي.
- الضغوط الزمنية والمعلومات المتاحة.

# خامسًا: اتخاذ القرار والعقلانية

# . 1مفهوم العقلانية في اتخاذ القرار:

العقلانية تعني اتخاذ قرارات تستند إلى التفكير المنطقي والتحليل الموضوعي، بدلاً من العوامل العاطفية أو العشوائية.

# - 2 أنواع العقلانية:

- العقلانية المطلقة :اتخاذ القرار بناءً على جميع المعلومات المتاحة بطريقة مثالية.
- العقلانية المحدودة: اتخاذ القرار في ظل وجود قيود مثل نقص المعلومات أو ضغوط الوقت.

# .3التحيزات المعرفية في اتخاذ القرار:

- الانحياز التأكيدي :الميل للبحث عن المعلومات التي تؤكد المعتقدات السابقة.
  - تحيز التوافر :الاعتماد على المعلومات المتاحة بسهولة عند اتخاذ القرار.
  - تحيز التمثيلي :الحكم على الأمور بناءً على مدى تشابهها مع أمثلة مألوفة.

### خاتمة:

تلعب العمليات المعرفية العليا مثل التفكير، تكوين المفاهيم، المنطق، واتخاذ القرار دورًا محوريًا في تنظيم المعرفة وتوجيه السلوك. يتطلب اتخاذ القرارات الفعالة التفكير النقدي والاستدلال المنطقي، مع مراعاة العوامل العقلانية والحد من التحيزات الإدراكية. فهم هذه العمليات يساعد في تحسين مهارات حل المشكلات والقدرة على اتخاذ قرارات أكثر دقة وعقلانية في مختلف جوانب الحياة.

## **Thinking**

#### **Introduction:**

Thinking is one of the fundamental cognitive processes that distinguish humans, enabling them to solve problems, make decisions, and construct concepts. Thinking relies on several mental operations, such as logical reasoning, concept formation, and decision-making, all of which influence human behavior and adaptation to the environment. This lecture aims to explore these processes and their role in cognitive and rational performance.

### **First: Thinking**

#### 1. Definition of Thinking:

Thinking is a complex mental process that involves processing information, analyzing data, and using past experiences to solve problems and make decisions.

#### 2. Types of Thinking:

- **Critical Thinking:** The ability to analyze and evaluate information to reach logical conclusions.
- Creative Thinking: Finding new and innovative solutions to complex problems.
- **Deductive Thinking:** Using general rules to infer specific cases.
- **Inductive Thinking:** Relying on specific examples to derive broader generalizations.

### **Second: Concept Formation**

#### 1. Definition of Concept Formation:

Concept formation is the mental process through which information is classified into categories with shared characteristics, helping to organize knowledge and facilitate learning.

#### 2. Stages of Concept Formation:

- **Abstraction:** Identifying common attributes among a set of objects or phenomena.
- **Differentiation:** The ability to distinguish between similar concepts based on essential differences.
- **Generalization:** Applying the concept to new contexts based on shared characteristics.

### **3. Factors Influencing Concept Formation:**

- Personal experiences and learning.
- Cultural and social influences.
- Cognitive development of the individual.

### Third: Logic

#### 1. Definition of Logic:

Logic is the system of rules that determines the validity or invalidity of conclusions based on rational principles.

### 2. Types of Logic:

- **Formal (Symbolic) Logic:** Based on fixed rules of reasoning, such as logical propositions and proofs.
- **Informal Logic:** Includes common sense reasoning and heuristic thinking used in everyday life.

### 3. The Importance of Logic in Thinking:

- Helps analyze issues objectively.
- Enhances the ability to solve complex problems.
- Reduces the likelihood of logical fallacies.

### **Fourth: Decision-Making**

#### 1. Definition of Decision-Making:

Decision-making is the process of choosing between multiple alternatives based on analyzing available information and future expectations.

#### 2. Stages of Decision-Making:

- **Problem Identification:** Understanding the situation and defining goals.
- **Information Gathering:** Searching for relevant data to support the decision.
- Alternative Analysis: Evaluating available options based on specific criteria.
- **Decision Selection:** Choosing the best alternative.
- **Implementation and Evaluation:** Applying the decision and assessing its effectiveness.

#### 3. Factors Influencing Decision-Making:

- Emotional and affective factors.
- Previous experiences.
- Social and cultural context.
- Time constraints and available information.

## Fifth: Decision-Making and Rationality

### 1. The Concept of Rationality in Decision-Making:

Rationality refers to making decisions based on logical thinking and objective analysis rather than emotional or random factors.

### 2. Types of Rationality:

- **Absolute Rationality:** Making decisions based on all available information in an ideal manner.
- **Bounded Rationality:** Making decisions under constraints such as limited information or time pressures.

### 3. Cognitive Biases in Decision-Making:

- **Confirmation Bias:** The tendency to seek information that confirms pre-existing beliefs
- Availability Bias: Relying on easily accessible information when making decisions.
- **Representativeness Bias:** Judging situations based on how closely they resemble familiar examples.

#### **Conclusion:**

Higher cognitive processes, such as thinking, concept formation, logic, and decision-making, play a crucial role in organizing knowledge and guiding behavior. Effective decision-making requires critical thinking and logical reasoning while considering rational factors and minimizing cognitive biases. Understanding these processes helps improve problem-solving skills and enhances the ability to make more precise and rational decisions in various aspects of life.